
 

Protokół nr 11 

ze wspólnego posiedzenia Komisji Spraw Społecznych  

i Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Rolnictwa odbytego w dniu  

22 stycznia 2025 r. w godzinach od 14.00 do 15.50 

w Starostwie Powiatowym w Krotoszynie 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

  

Porządek obrad radni otrzymali drogą elektroniczną – załącznik nr 2.  

  

Ponadto w posiedzeniu udział wzięli:  

1. Natalia Mandrysz   - skarbnik powiatu 

2. Danuta Kułaga   - naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska, Rolnictwa  

i Leśnictwa 

3. Karolina Kluba    - naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich  

i Zarządzania Kryzysowego 

4. Przemysław Wójcik   - naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu 

5. Danuta Grześkowiak   - kierownik działu PFRON w Powiatowym Centrum  

Pomocy Rodzinie w Krotoszynie 

 

Na wstępie pan Piotr Osuch, Przewodniczący Rady Powiatu Krotoszyńskiego – powitał wszystkich 

serdecznie, następnie wniósł o poszerzenie porządku obrad o punkt dotyczący zaopiniowania 

projektu uchwały w sprawie powołania Komisji Statutowej.  

 

Powyższy wniosek radni przyjęli jednogłośnie (16 głosami za). 

 

Następnie Pan Przewodniczący, zaproponował przyjęcie porządku obrad w następującym 

brzmieniu: 

1. Otwarcie posiedzenia i przyjęcie porządku obrad. 

2. Przyjęcie protokołów z poprzednich posiedzeń. 

3. Sprawozdanie Starosty Krotoszyńskiego z działalności Komisji Bezpieczeństwa  

i Porządku za 2024 rok. 

4. Zaopiniowanie projektów uchwał w sprawie:  

a) zawarcia porozumienia z Wojewodą Wielkopolskim dotyczącego przyjęcia zadań  

z zakresu administracji rządowej w zakresie przeprowadzenia kwalifikacji wojskowej 

w 2025 roku; 

b) przystąpienia Powiatu Krotoszyńskiego do realizacji programu „Opieka 

wytchnieniowa” dla Jednostek Samorządu Terytorialnego – edycja 2025; 

c) powierzenia Miastu i Gminie Krotoszyn zadań w zakresie prowadzenia powiatowej 

biblioteki publicznej; 

d) powołania Komisji Statutowej; 

e) zmiany uchwały nr XII/63/24 Rady Powiatu Krotoszyńskiego z dnia 27 grudnia 2024 

r. w sprawie uchwalenia budżetu powiatu na 2025 rok; 
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f) zmiany uchwały nr XII/62/24 Rady Powiatu Krotoszyńskiego z dnia 27 grudnia 2024 

r. w sprawie uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej Powiatu Krotoszyńskiego 

na lata 2025-2028. 

5. Sprawozdania z działalności Komisji Stałych za 2024 rok.  

6. Zapoznanie z projektem apelu Rady Powiatu Krotoszyńskiego w sprawie ochrony wód 

podziemnych, oszczędnego gospodarowania ich zasobami oraz zaprzestania ich 

eksplantacji przez fermy wielkoprzemysłowe. 

7. Sprawy organizacyjne. 

8. Wolne głosy i wnioski. 

 

Porządek obrad został przyjęty jednogłośnie (16 głosami za). 

 

 

Punkt 2  

Przyjęcie protokołów z poprzednich posiedzeń 

 

Pan Piotr Osuch − poinformował, że protokoły z poprzednich posiedzeń zostały radnym 

przekazane za pośrednictwem systemu eSesja. 

 

Nikt z radnych nie wniósł zastrzeżeń do protokołów. 

 

Członkowie Komisji Spraw Społecznych przyjęli jednogłośnie (8 głosami za) protokół z dnia  

18 grudnia 2024 r. 

 

Członkowie Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Rolnictwa przyjęli jednogłośnie (8 głosami za) 

protokół z dnia 19 grudnia 2024 r. 

 

 

Punkt 3  

Sprawozdanie Starosty Krotoszyńskiego z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku  

za 2024 rok 

 

Pani Karolina Kluba – na wstępie przekazała, że Komisja Bezpieczeństwa i Porządku została 

powołana na podstawie art. 38a ust. 5 pkt 2, 3 i 4 oraz ust. 7, ust. 8 i ust. 9 ustawy z dnia 5 czerwca 

1998 r. o samorządzie powiatowym, Zarządzeniem nr 6/2023 Starosty Krotoszyńskiego z dnia  

8 lutego 2023 roku w sprawie ustalenia składu osobowego Komisji Bezpieczeństwa i Porządku na  

VIII kadencję w latach 2023-2025, w celu wspierania realizacji zadań Starosty z zakresu 

zwierzchnictwa nad powiatowymi służbami, inspekcjami i strażami oraz zadań określonych  

w innych ustawach z zakresu porządku publicznego i bezpieczeństwa obywateli. W wyniku 

przeprowadzonych wyborów samorządowych w roku 2024 oraz zmian personalnych  

w jednostkach skład Komisji uległ zmianie jak to wynika z wywołanego Zarządzenia nr 48/2024 

Starosty Krotoszyńskiego z dnia 6 czerwca 2024 r. Na zaplanowaną w budżecie kwotę 20.000 zł 
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w roku 2024 r. na dzień sporządzenia sprawozdania wydatkowano 19.627,16 zł. Rok 2024 to 

kontynuacja różnego rodzaju działań ujętych w przyjętym programie „Bezpieczny Powiat 

Krotoszyński”. Działania te realizowane były między innymi przy współpracy z Komendą 

Powiatową Policji w Krotoszynie, Komendą Powiatową Państwowej Straży Pożarnej  

w Krotoszynie, Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie w Krotoszynie, Stacją Sanitarno-

Epidemiologiczną w Krotoszynie, a także z Wydziałem Edukacji, Kultury i Sportu Starostwa 

Powiatowego. Pani Naczelnik zwróciła uwagę na współpracę z Miastem i Gminą Koźmin 

Wielkopolski, Gminą Zduny oraz Miastem Sulmierzyce, które udzieliły wsparcia finansowego 

tegorocznym działaniom realizowanym w ramach programu „Bezpieczna droga do szkoły” – 

programem  zostało objętych około 260 uczniów, tak jak we wcześniejszych latach z terenu gminy 

Koźmin Wielkopolski, Zdun i miasta Sulmierzyce. Pierwszoklasiści ze szkół podstawowych, oprócz 

prowadzonych zajęć z przedstawicielami Policji dotyczących bezpieczeństwa poza szkołą i na 

drodze, otrzymali również zawieszki odblaskowe, naklejki odblaskowe w kształcie autka oraz 

zakładkę do książki z wyszczególnionymi zasadami bezpieczeństwa. Koszty realizacji programu 

wyniosły 1.943,25 zł w tym kwota 768,44 zł została sfinansowana ze środków samorządów 

gminnych. W ramach akcji „Bezpieczny rowerzysta” realizowanej 20 listopada 2024 r. rozdano 

około 150 szt. kamizelek odblaskowych dla rowerzystów w ramach działań prewencyjnych – 

„Bądź widoczny na drodze”. Należy nadmienić, że w ramach tych działań pomyślano również  

o najmłodszych uczestnikach ruchu drogowego. Kamizelki odblaskowe otrzymują także dzieci  

w trakcie organizowanych spotkań z przedstawicielami Policji. Z posiadanych środków 

budżetowych zakupione zostały kamizelki odblaskowe dla dorosłych, szelki dla rowerzystów oraz 

małe kamizelki dla najmłodszych. Ponadto dla przyszłych młodych kierowców aktywnie 

uczestniczących w konferencji zakupiono małe zestawy pierwszej pomocy. Tak jak w roku 

poprzednim, we współpracy z Urzędem Miejskim w Krotoszynie oraz Komendą Powiatową 

Państwowej Straży Pożarnej w Krotoszynie zorganizowano konkurs „Czujka w domu, tlenek węgla 

nic złego nie zrobi nikomu” - zakupiono 90 czujek tlenku węgla, które rozlosowano spośród 235 

poprawnie wypełnionych ankiet przyjętych przez organizatorów w dniach od 9 – 20 września 

2024 r. Dnia 23 października 2024 r. zorganizowano po raz kolejny już konferencję pt. „Młody 

Kierowca” skierowaną do uczniów szkół ponadpodstawowych powiatu krotoszyńskiego. 

Konferencja odbyła się w Zespole Szkól Ponadpodstawowych w Koźminie Wielkopolskim oraz  

w Kinie ,,Przedwiośnie" w Krotoszynie. W spotkaniach wzięło udział około 500 uczniów. Podczas 

przeprowadzonych posiedzeń omawiano także bieżące informacje o zagrożeniach, zdarzeniach, 

prowadzonych działaniach przez Policję, Państwową Straż Pożarną oraz pozostałe instytucje  

i podmioty realizujące zadania na rzecz zapewnienia bezpieczeństwa i porządku w powiecie.  

W ramach organizowanych posiedzeń Komisja dokonywała systematycznej oceny zagrożeń 

porządku publicznego i bezpieczeństwa mieszkańców. Omawiano również bieżące sprawy  

i problemy, zgłaszane przez członków, przedstawicieli powiatowych służb, inspekcji i straży oraz 

innych instytucji, które rozpatrywano według właściwości i kompetencji uczestniczących 

przedstawicieli lub przekazywano merytorycznym podmiotom celem podjęcia stosownych 

przedsięwzięć. 

 

Pan Grzegorz Król – zasugerował, aby akcję „Bezpieczny rowerzysta” podczas, której rozdawane 

są kamizelki odblaskowe przeprowadzać również na wsiach, gdzie rowerzyści poruszają się po 



4  

  

drogach nieoświetlonych. Zdaniem radnego warto rozważyć przekazanie kilku kamizelek 

odblaskowych sklepom na wsiach.  

 

Pani Karolina Kluba – spostrzegła, że przekazanie kamizelek odblaskowych sklepom w ramach 

działań prewencyjnych może generować problem prawny. Jednocześnie zaznaczyła, że wsie  

w powiecie krotoszyńskim są zaopatrywane w kamizelki odblaskowe poprzez działania 

funkcjonariuszy policji, którzy otrzymują zestaw kamizelek do rozdania. Ubolewała, że pomimo 

dużego zaangażowania w akcję „Bezpieczny rowerzysta”, tylko nieliczni mieszkańcy używają 

otrzymane kamizelki odblaskowe.  

 

Pan Paweł Radojewski – podziękował pani Naczelnik za szczegółowo przygotowywane 

sprawozdanie. Następnie zgodził się w wypowiedzią przedmówczyni. Pan Starosta podkreślił, że 

biorąc czynny udział w akcji „Bezpieczny rowerzysta” zauważył, że nie przynosi ona oczekiwanych 

rezultatów. 

 

Pan Piotr Osuch – odnosząc się do tematu dyskusji podkreślił, że być może warto skupić się na 

dzieciach i młodzieży uczęszczającej do szkół w powiecie krotoszyńskim.  

 

Pani Karolina Kluba – spostrzegła, że jednego roku zakupiono również mniejsze rozmiary 

kamizelek odblaskowych, aby akcja „Bezpieczny rowerzysta” była również propagowana wśród 

dzieci i młodzieży. Powyższe działanie cieszyło się zainteresowaniem wśród nauczycieli, gdyż 

podwyższało bezpieczeństwo dzieci m.in. na spacerach. Pani Naczelnik zauważyła, że kierowcy 

widząc grupę dzieci w kamizelkach odblaskowych są w stanie zachować ostrożność z dalszej 

odległości.  

 

Pan Paweł Radojewski – podkreślił, że najważniejszym czynnikiem podczas organizowania tego 

typu akcji prewencyjnych jest edukacja. Widok grupy dzieci i młodzieży, które noszą kamizelki 

odblaskowe skłania innych uczestników ruchu drogowego do refleksji.    

 

Pan Piotr Osuch – zwrócił się z zapytaniem, czy przekazywane kamizelki odblaskowe zostają na 

stanie danej szkoły. 

 

Pani Karolina Kluba – poinformowała, że kamizelki zostają na stanie klasy, której zostaną rozdane. 

 

Pan Henryk Jankowski – opierając się na przykładzie własnego doświadczenia w oświacie odniósł 

się do tematu rozdawania kamizelek odblaskowych.  

 

Komisja Spraw Społecznych jednogłośnie przyjęła (9 głosami za) sprawozdanie Starosty 

Krotoszyńskiego z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku za 2024 rok. 

 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza i Rolnictwa jednogłośnie przyjęła (8 głosami za) sprawozdanie 

Starosty Krotoszyńskiego z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku za 2024 rok. 

 

Sprawozdanie stanowi materiał sesyjny. 
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Punkt 4  

Zaopiniowanie projektów uchwał w sprawie:  

  

a) zawarcia porozumienia z Wojewodą Wielkopolskim dotyczącego przyjęcia zadań  

z zakresu administracji rządowej w zakresie przeprowadzenia kwalifikacji wojskowej  

w 2025 roku; 

 

Pani Karolina Kluba – poinformowała, że zgodnie z art. 5 ust. 1 ustawy o samorządzie 

powiatowym powiat może zawierać z organami administracji rządowej porozumienia w sprawie 

wykonywania zadań publicznych z zakresu administracji rządowej. Art. 12 ust. 8a ww. ustawy 

stanowi, że zadanie to należy do wyłącznej właściwości rady powiatu. Przejęcie zadań nastąpi na 

podstawie porozumienia, zawartego przez Powiat Krotoszyński z Wojewodą Wielkopolskim, 

regulującego w szczególności wzajemne rozliczenia finansowe i szczegółowy zakres przyjętych 

zadań. Zaznaczyła, że Wojewoda Wielkopolski zobowiązuje się do przekazania środków 

finansowych na realizację zadań związanych z przeprowadzeniem badań specjalistycznych, 

psychologicznych oraz obserwacji szpitalnej, a także wypłaceniu osobom wchodzącym w skład 

Powiatowej Komisji Lekarskiej w Krotoszynie, orzekających o zdolności do służby wojskowej osób 

stawiających się do kwalifikacji wojskowej dodatkowego wynagrodzenia za pracę związaną  

z określeniem zdolności tych osób do służby wojskowej, wykonywaną poza godzinami pracy 

zawodowej, z zachowaniem prawa do wynagrodzenia. Zadania określone w § 1 oraz w § 2 

projektu Porozumienia będą realizowane ze środków finansowych przekazywanych Powiatowi 

Krotoszyńskiemu w drodze dotacji celowej. Pani Naczelnik podkreśliła, że porozumienie zostaje 

zawarte na czas trwania kwalifikacji wojskowej w 2025 r. i obowiązuje do czasu ustania 

określonych w nim praw i obowiązków obu Stron. Mając powyższe na względzie, podjęcie 

niniejszej uchwały jest w pełni uzasadnione.  

 

Pan Piotr Osuch – interesował się przeznaczeniem dotacji celowej przekazywanej przez 

Wojewodę Wielkopolskiego. 

 

Pani Karolina Kluba – po krótce omówiła przeznaczenie otrzymanych środków finansowych na 

zadania z zakresu administracji rządowej. Podkreśliła, że wysokość poszczególnych stawek 

określa zarządzenie nr 792/24 Wojewody Wielkopolskiego z dnia 5 grudnia 2024 r. w sprawie 

sposobu ustalenia wysokości kwot dodatkowego wynagrodzenia osób wchodzących w skład 

komisji lekarskich orzekających o stopniu zdolności do służby wojskowej osób stawiających się do 

kwalifikacji wojskowej w 2025 r. 

 

Komisja Spraw Społecznych zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie (9 głosami za) projekt 

uchwały w sprawie zawarcia porozumienia z Wojewodą Wielkopolskim dotyczącego przyjęcia 

zadań z zakresu administracji rządowej w zakresie przeprowadzenia kwalifikacji wojskowej  

w 2025 roku. 

 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza i Rolnictwa zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie  

(8 głosami za) projekt uchwały w sprawie zawarcia porozumienia z Wojewodą Wielkopolskim 
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dotyczącego przyjęcia zadań z zakresu administracji rządowej w zakresie przeprowadzenia 

kwalifikacji wojskowej w 2025 roku 

 

Projekt uchwały Rady Powiatu Krotoszyńskiego stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  

 

 

b) przystąpienia Powiatu Krotoszyńskiego do realizacji programu „Opieka wytchnieniowa” 

dla Jednostek Samorządu Terytorialnego – edycja 2025; 

 

Pani Danuta Grześkowiak – przekazała, że w ramach Funduszu Solidarnościowego został 

ogłoszony nabór wniosków na realizację Programu „Opieka wytchnieniowa” dla Jednostek 

Samorządu Terytorialnego – edycja 2025. Usługi realizowane w ramach niniejszego programu 

wpisują się w główny cel funkcjonowania Funduszu Solidarnościowego, którego ideą jest m.in. 

wsparcie społeczne osób z niepełnosprawnościami. Pani Kierownik zaznaczyła, że przystąpienie 

przez Powiat Krotoszyński do niniejszego programu stanowi realizację zadania powiatu 

określonego w art. 4 ust. 1 pkt 5 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. o samorządzie powiatowym. 

Wobec powyższego podjęcie niniejszej uchwały jest uzasadnione. 

 

Komisja Spraw Społecznych zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie (9 głosami za) projekt 

uchwały w sprawie przystąpienia Powiatu Krotoszyńskiego do realizacji programu „Opieka 

wytchnieniowa” dla Jednostek Samorządu Terytorialnego – edycja 2025. 

 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza i Rolnictwa zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie  

(7 głosami za) projekt uchwały w sprawie przystąpienia Powiatu Krotoszyńskiego do realizacji 

programu „Opieka wytchnieniowa” dla Jednostek Samorządu Terytorialnego – edycja 2025. 

 

Projekt uchwały Rady Powiatu Krotoszyńskiego stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

c) powierzenia Miastu i Gminie Krotoszyn zadań w zakresie prowadzenia powiatowej 

biblioteki publicznej; 

 

Pan Przemysław Wójcik – poinformował, że zgodnie z art. 19 ust. 3, art. 20 i art. 20a ustawy  

z dnia 27 czerwca 1997 r. o bibliotekach, powiat organizuje i prowadzi co najmniej jedną 

powiatową bibliotekę publiczną. Zadania powiatowej biblioteki publicznej może wykonywać, na 

podstawie porozumienia, wojewódzka lub gminna biblioteka publiczna działająca i mająca swoją 

siedzibę na obszarze powiatu. Pan Naczelnik zaznaczył, że szczegółową realizację zadań 

powiatowej biblioteki publicznej przez Krotoszyńską Bibliotekę Publiczną, określi Porozumienie 

zawarte pomiędzy Zarządem Powiatu Krotoszyńskiego, a Burmistrzem Krotoszyna. Mając 

powyższe na uwadze, podjęcie niniejszej uchwały jest zasadne. 

 

Pan Artur Paterek – wyraził zadowolenie z funkcjonowania elektronicznego systemu w Bibliotece 

Publicznej w Krotoszynie, który umożliwia m.in. rezerwowanie książek.  
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Pan Dariusz Zaremba – zapytał, czy kwota przekazywana przez powiat krotoszyński pokrywa 

wszystkie koszty, jakie ponosi biblioteka. 

 

Pan Przemysław Wójcik – wyjaśnił, że przekazywana dotacja celowa Miastu i Gminie Krotoszyn 

jest przeznaczona na realizację zadań wyszczególnionych w porozumieniu, które jest 

załącznikiem do przedmiotowego projektu uchwały.  

 

Komisja Spraw Społecznych zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie (9 głosami za) projekt 

uchwały w sprawie powierzenia Miastu i Gminie Krotoszyn zadań w zakresie prowadzenia 

powiatowej biblioteki publicznej. 

 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza i Rolnictwa zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie  

(7 głosami za) projekt uchwały w sprawie powierzenia Miastu i Gminie Krotoszyn zadań 

w zakresie prowadzenia powiatowej biblioteki publicznej. 

 

Projekt uchwały Rady Powiatu Krotoszyńskiego stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

 

d) powołania Komisji Statutowej; 

 

Pan Piotr Osuch – na wstępie poinformował, że uchwalenie oraz zmiana statutu należy do 

wyłącznej właściwości rady powiatu (art. 12 pkt 1 ustawy o samorządzie powiatowym). Zgodnie 

z § 37 ust. 1 Statutu Powiatu Krotoszyńskiego rada może powoływać komisje doraźne do 

określonych zadań, określając przedmiot ich działania oraz skład osobowy. Ze względu na 

potrzebę dostosowania zapisów Statutu do obowiązujących przepisów prawa oraz propozycji 

zgłaszanych przez radnych, proponuje powołanie doraźnej Komisji Statutowej. Do zadań Komisji 

będzie należało m.in.: 

1) dokonanie analizy obowiązującego Statutu, 

2) zwrócenie się do radnych o propozycje zmian do Statutu, 

3) zebranie oraz wypracowanie własnych propozycji zmian do Statutu, 

4) opracowanie zmian lub projektu nowego Statutu Powiatu Krotoszyńskiego 

z uwzględnieniem propozycji zgłoszonych przez radnych, 

5) przedłożenie Radzie Powiatu projektu zmian w Statucie Powiatu Krotoszyńskiego. 

W związku z powyższym zaproponował do składu osobowego Komisji Statutowej powołać 

Przewodniczących Komisji Stałych oraz swoją osobę. Pan Przewodniczący odczytał proponowany 

skład: 

1. Sławomira Fedorowicz, 

2. Przemysław Jędrkowiak, 

3. Andrzej Kaźmierczak, 

4. Andrzej Skrzypczak, 

5. Piotr Osuch. 

Następnie zapytał, czy Państwo radni mają inne propozycje do składu Komisji Statutowej. 
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Pan Przemysław Jędrkowiak – zaproponował kandydaturę Starosty, bądź Wicestarosty. 

 

Pan Stanisław Szczotka – spostrzegł, że pięcio – osobowy skład w tego typu komisji jest 

wystarczający. 

 

Pani Anna Rowicka – zaproponowała kandydaturę pani Joanny Dymarskiej-Kaczmarek, Sekretarz 

Powiatu.  

 

Pani Joanna Dymarska-Kaczmarek – wyjaśniła, że w składzie osobowym mogą zostać 

uwzględnieni tylko radni. Jednocześnie zadeklarowała wsparcie w pracach nad statutem. 

 

Pan Piotr Osuch – podziękował pani Sekretarz za wyrażenie chęci pomocy. Następnie zapytał 

odczytanych radnych, czy wyrażają zgodę na kandydowanie.  

 

Zaproponowani radni wyrazili zgodę na kandydowanie. 

 

Komisja Spraw Społecznych zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie (9 głosami za) projekt 

uchwały w sprawie powołania Komisji Statutowej w zaproponowanym składzie. 

 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza i Rolnictwa zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie  

(8 głosami za) projekt uchwały w sprawie powołania Komisji Statutowej w zaproponowanym 

składzie. 

 

Projekt uchwały Rady Powiatu Krotoszyńskiego stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

 

e) zmiany uchwały nr XII/63/24 Rady Powiatu Krotoszyńskiego z dnia 27 grudnia 2024 r.  

w sprawie uchwalenia budżetu powiatu na 2025 rok; 

 

Pani Natalia Mandrysz – przekazała, że dochody zwiększają się o 336.375,08 zł, do poziomu 

186.839.411,29 zł. Na zmianę składają się m.in. następujące pozycje: 

─ w dziale 801 (Oświata i wychowanie) - zwiększenie planu dochodów o 51.400,00 zł  

w związku z otrzymaniem dotacji z WFOŚiGW w Poznaniu w kwocie 41.120,00 zł oraz 

darowizny ze stowarzyszenia "Wspólna droga" na projekt pn. "Eko-Edukacja  

w Borzęciczkach - inwestycja w świadomość ekologiczną" realizowany przez SOSW  

w Borzęciczkach; 

─ w rozdziale 85311 (Rehabilitacja zawodowa i społeczna osób niepełnosprawnych) - 

zmniejszenie planu dochodów o 2.500,00 zł z tyt. pomocy finansowej z Gminy Zduny na 

dofinansowanie działalności WTZ w Krotoszynie, oraz zwiększenie dotacji celowej  

z Powiatu Ostrowskiego na dofinansowanie kosztów uczestnika w zajęciach WTZ; 

─ w rozdziale 85322 (Fundusz Pracy) - zwiększenie planu dochodów z tytułu środków  

z Funduszu Pracy na dofinansowanie kosztów wynagrodzeń w PUP w Krotoszynie o kwotę 

250.992,00 zł; 
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─ w rozdziale 85595 (Pozostała działalność) - zwiększenie planu dochodów o 36.316,08 zł, 

w tym środków z Funduszu Pomocy o 712,08 zł na koszty obsługi administracyjnej 

ewidencji małoletnich, oraz środków na świadczenia dla dzieci narodowości ukraińskiej  

w rodzinach zastępczych na kwotę 35.604,00 zł; 

Wydatki zwiększają się o 5.926.526,96 zł, do poziomu 195.603.599,28 zł. Zmiany kształtują się 

następująco: 

─ w rozdziale 60014 (Drogi publiczne powiatowe) - zwiększenie planu wydatków 

majątkowych o 62.500,00 zł na zadanie "Opracowanie dokumentacji na budowę ścieżki 

pieszo-rowerowej Górka-Sroki-Pępowo"; 

─ w rozdziale 75020 (Starostwa Powiatowe) - zmniejszenie planu wydatków o 73.333,00 zł; 

─ w rozdziale 75095 (Pozostała działalność) - przeniesienie kwoty 2.000,00 zł w ramach 

dotacji dla organizacji pożytku publicznego do rozdziału 92695 oraz zwiększenie planu 

wydatków o 266.300,00 zł w związku z niezrealizowaniem w 2024 r. wydatków projektu 

unijnego "Cyberbezpieczny samorząd"; 

─ w dziale 801 (Oświata i wychowanie) - zwiększenie planu wydatków o 275.600,38 zł,  

w tym wprowadzenie niezrealizowanych w 2024 r. wydatków dot. projektu 

"Modernizacja infrastruktury edukacyjnej w szkołach prowadzonych przez Powiat 

Krotoszyński" w kwocie 224.200,38 zł oraz wydatków projektu "Eko-Edukacja  

w Borzęciczkach - inwestycja w świadomość ekologiczną" realizowany przez SOSW  

w Borzęciczkach w kwocie 51.400,00 zł; 

─ w rozdziale 85111 (Szpitale ogólne) - zwiększenie planu wydatków o 4.949.000,00 zł,  

w związku z niezrealizowaniem w 2024 r. wydatków dot. trzech inwestycji szpitalnych : 

"Modernizacja budynku Szpitala Powiatowego w Krotoszynie przy ul. Bolewskiego na ZOL-

etap I", "Modernizacja budynku Szpitala Powiatowego w Krotoszynie przy ul. Bolewskiego 

na ZOL wraz z niezbędną infrastrukturą techniczną - etap II", "Zwiększenie dostępności do 

opieki długoterminowej na obszarach po byłych PGR poprzez adaptację budynku szpitala 

na ZOL i ZOP"; 

─ w rozdziale 85311 (Rehabilitacja zawodowa i społeczna osób niepełnosprawnych) - 

zwiększenie planu wydatków o 8.500,00 zł, w tym dotacji dla WTZ o 8.333,00 zł oraz 

dotacji dla Powiatu Milickiego na dofinansowanie kosztów uczestnika w WTZ w kwocie 

167,00 zł; 

─ w rozdziale 85333 (Powiatowe urzędy pracy) - zwiększenie planu wydatków na 

dofinansowanie kosztów wynagrodzeń w PUP w Krotoszynie o 250.992,00 zł w związku  

z otrzymaniem środków z Funduszu Pracy; 

─ w rozdziale 85508 (Rodziny zastępcze) - zwiększenie planu wydatków o 150.651,50 zł  

w związku z niezrealizowaniem w 2024 r. wydatków projektu unijnego 

"Deinstytucjonalizacja pieczy zastępczej"; 

─ w rozdziale 85595 (Pozostała działalność) - zwiększenie planu wydatków w związku ze 

zwiększeniem planu dochodów o 36.316,08 zł, w tym planu wydatków z Funduszu 

Pomocy o 712,08 zł; 

─ rozdziale 92695 (Pozostała działalność) - zwiększenie planu wydatków na dotacje dla 

organizacji pożytku publicznego, w związku z przeniesieniem planu z rozdziału 75095. 

Oprócz powyższych zmian dokonano przesunięć wydatków między paragrafami w budżetach 

Starostwa i pozostałych jednostek organizacyjnych. Wprowadzone zmiany powodują 
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zwiększenie deficytu budżetowego o 5.590.151,88 zł do poziomu 8.764.187,99 zł. Zwiększenie 

deficytu zostało spowodowane wprowadzeniem do budżetu niezrealizowanych wydatków roku 

2024 dot. przedsięwzięć wieloletnich w związku z koniecznością zapewnienia ich dalszego 

finansowania. Ten deficyt będzie pokryty przychodami jednostek samorządu terytorialnego  

z wynikających z rozliczenia środków określonych w art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy i dotacji na realizację 

programu, projektu lub zadania finansowanego z udziałem tych środków w kwocie 416.951,50 zł 

(projekty unijne "Deinstytucjonalizacja pieczy zastępczej" oraz "Cyberbezpieczny samorząd") 

oraz wolnymi środkami, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy w kwocie 8.347.236,49 

zł. Kwota 4.306.050,00 zł wolnych środków została ujęta już w projekcie budżetu, natomiast 

wprowadzane niniejszą uchwałą wolne środki w wysokości 5.173.200,38 zł wynikają z rozliczenia 

wydatków roku 2024 dotyczących przedsięwzięć szpitalnych i projektu związanego  

z modernizacją infrastruktury edukacyjnej, potwierdzonych sprawozdaniem Rb-28S z wykonania 

planu wydatków budżetowych jednostki samorządu terytorialnego za grudzień 2024 r. Wstępna 

kwota środków do dyspozycji w 2025 roku wynikająca z rozliczenia dochodów i wydatków roku 

2024 wynosi ponad 12 milionów zł. Pozostała kwota wolnych środków §950 w wysokości 

1.132.013,89 zł oraz przychody ze sprzedaży innych papierów wartościowych w wysokości 

2.200.000,00 zł posłużą do spłaty przypadających w 2025 roku zobowiązań.  

 

Pan Stanisław Szczotka – odniósł się do zwiększenia planu wydatków majątkowych o 62.500,00 

zł na zadanie "Opracowanie dokumentacji na budowę ścieżki pieszo-rowerowej Górka-Sroki-

Pępowo". Wskazał, że z uwagi na pewne niedopracowania Powiatowego Zarządu Dróg  

w Krotoszynie w przeszłości, które dotyczą sporządzonych map, konieczne jest opłacenie 

brakujących elementów. Wicestarosta wyraził wstyd, że powiat krotoszyński jest dopiero na 

etapie map, natomiast powiat gostyński posiada gotowy projekt, który pozwoli połączyć oba 

powiaty ścieżkami pieszo-rowerowymi.  

 

Pan Paweł Radojewski –  zwracając się do przedmówcy zauważył, że inne powiaty ościenne 

pomimo „gotowości” nie podejmują działań z różnych powodów. Następnie pan Starosta 

spostrzegł, że rok 2025 pod względem finansowym będzie trudny. Wskazał m.in. na sytuację  

w SPZOZ w Krotoszynie. Kolejno odniósł się do inwestycji, które zaproponowały gminy powiatu 

krotoszyńskiego. 

 

Pan Piotr Osuch – interesował się propozycjami gmin, o których wspomniał pan Starosta. 

Następnie zapytał, czy deklarowane wsparcie finansowe plasuje się na poziomie 50%.  

 

Pan Paweł Radojewski – potwierdził, że inwestycje planuje się realizować z wkładem finansowym 

50% ze środków powiatu oraz 50% ze środków danej gminy,  

 

Pan Henryk Jankowski – interesował się zwiększeniem wydatków o 100.000 zł w paragrafie 4300 

Zakup usług pozostałych oraz zmniejszeniem o 62.500 zł w paragrafie 4010 Wynagrodzenia 

osobowe pracowników. 

 

Pani Natalia Mandrysz – wyjaśniła, że zmiana w paragrafie 4300 nastąpiła na wniosek pani 

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Krotoszynie. Następnie pani Skarbnik poinformowała, że 
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zmniejszenie wydatków w paragrafie 4010 jest związane z koniecznością przeniesienia środków 

między paragrafami z uwagi na nieznaną jeszcze wysokość wolnych środków, która ma zostać 

przeznaczona na pokrycie wydatków. 

 

Pan Henryk Jankowski – poruszył temat dotyczący przebudowy drogi powiatowej nr 5187 P na ul. 

Ceglarskiej w Krotoszynie. Poddał pod zastanowienie, na co zostają przeznaczone środki  

w wysokości 923.000 zł.  

 

Pan Stanisław Szczotka – wyjaśnił, że na wspomnianą inwestycję powiat posiada opracowaną 

dokumentacje techniczną, w związku z czym środki finansowe są przeznaczone na realizację 

inwestycji na ul. Ceglarskiej.  

 

 

Komisja Spraw Społecznych zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie (9 głosami za) projekt 

uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XII/63/24 Rady Powiatu Krotoszyńskiego z dnia 27 grudnia 

2024 r. w sprawie uchwalenia budżetu powiatu na 2025 rok. 

 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza i Rolnictwa zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie  

(8 głosami za) projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XII/63/24 Rady Powiatu 

Krotoszyńskiego z dnia 27 grudnia 2024 r. w sprawie uchwalenia budżetu powiatu na 2025 rok; 

 

Projekt uchwały Rady Powiatu Krotoszyńskiego stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

 

 

f) zmiany uchwały nr XII/62/24 Rady Powiatu Krotoszyńskiego z dnia 27 grudnia 2024 r.  

w sprawie uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej Powiatu Krotoszyńskiego na lata 

2025-2028; 

 

Pani Natalia Mandrysz – poinformowała, że zmiany wieloletniej prognozy finansowej wynikają ze 

zmian w budżecie i kształtują się następująco: 

─ zwiększono deficyt budżetowy o 5.590.151,88 zł do poziomu 8.764.187,99 zł; 

─ zwiększona kwota deficytu zostanie pokryta przychodami jednostek samorządu 

terytorialnego z wynikających z rozliczenia środków określonych w art. 5 ust. 1 pkt 2 

ustawy i dotacji na realizację programu, projektu lub zadania finansowanego z udziałem 

tych środków (kwota 416.951,50 zł dotycząca projektów; "Deinstytucjonalizaja pieczy 

zastępczej" oraz "Cyberbezpieczny samorząd") oraz wolnymi środkami, o których mowa 

w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy. Kwota zwiększonych przychodów par. 906 i 950 związana 

jest z niewykonanymi wydatkami roku 2024 i wynika ze sprawozdania Rb-28S z wykonania 

planu wydatków budżetowych jednostki samorządu terytorialnego za miesiąc grudzień 

2024 r. Wprowadzenie niewykonanych wydatków do budżetu roku 2025 wynika z tego, 

że dotyczą przedsięwzięć ujętych w WPF i występuje konieczność zapewnienia ich 

finansowania. Ze wstępnego rozliczenia dochodów i wydatków roku 2024 na podst. 

sprawozdań budżetowych za grudzień wynika, że kwota wolnych środków wynosi ponad 

12 mln zł; 
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─ w zakresie zadania w poz. 1.1.1.1 pn. "Deinstytucjonalizacja pieczy zastępczej" 

poprawiono limit na 2025 rok; 

─ w zakresie zadania w poz. 1.1.1.3 oraz 1.1.2.1 pn. "Cyberbezpieczny samorząd" 

poprawiono limit na 2025 rok; 

─ w zakresie zadania w poz. 1.3.2.3 pn. "Modernizacja infrastruktury edukacyjnej  

w szkołach prowadzonych przez Powiat Krotoszyński" poprawiono limit na 2025 rok; 

─ w zakresie zadania w poz. 1.3.2.4 pn. "Zwiększenie dostępności do opieki 

długoterminowej na obszarach po byłych PGR poprzez adaptację budynku szpitala na ZOL 

i ZOP" poprawiono limit na 2025 rok; 

─ w zakresie zadania w poz. 1.3.2.7 pn. "Modernizacja budynku Szpitala Powiatowego  

w Krotoszynie przy ul. Bolewskiego na ZOL-etap I" poprawiono limit na 2025 rok; 

─ w zakresie zadania w poz. 1.3.2.8 pn. "Modernizacja budynku Szpitala Powiatowego  

w Krotoszynie przy ul. Bolewskiego na ZOL wraz z niezbędną infrastrukturą techniczną  

- etap II" poprawiono limit na 2025 rok; 

─ w zakresie zadania w poz. 1.3.2.10 pn. "Opracowanie dokumentacji na budowę ścieżki 

pieszo-rowerowej Górka-Sroki-Pępowo" poprawiono limit na 2025 rok; 

Łączne wydatki objęte limitem 2025 roku wynoszą 37.317.556,42 zł, w tym bieżące 4.330.091,41 

zł, a majątkowe 32.987.465,01 zł. 

 

 

Pan Henryk Jankowski – zapytał o środki finansowe przeznaczone na przedsięwzięcie pn. 

Podwójne powierzchniowe utrwalenie dróg powiatowych na terenie Powiatu Krotoszyńskiego - 

poprawa jakości dróg w latach 2024 i 2025. Następnie poruszył temat wysokości deficytu, który 

jego zdaniem wydaje się wyższy, aniżeli podany w wpf.  

 

Pani Natalia Mandrysz – wyjaśniła, że przedsięwzięcie wspomniane przez radnego zostało 

zaplanowane na lata 2024-2025. Jego wartość wynosi 1.830.436,80 zł. W roku 2025 do zapłaty 

pozostało 1.030.436,80 zł, ponieważ pozostałe środki finansowe zostały pokryte w 2024 roku. 

Odnosząc się do tematu deficytu wyszczególniła oraz omówiła pozycje, które składają się na jego 

wysokość.  

 

Komisja Spraw Społecznych zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie (9 głosami za) projekt 

uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XII/62/24 Rady Powiatu Krotoszyńskiego z dnia 27 grudnia 

2024 r. w sprawie uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej Powiatu Krotoszyńskiego na lata 

2025-2028. 

 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza i Rolnictwa zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie (8 głosami 

za) projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XII/62/24 Rady Powiatu Krotoszyńskiego z dnia 

27 grudnia 2024 r. w sprawie uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej Powiatu 

Krotoszyńskiego na lata 2025-2028. 

 

Projekt uchwały Rady Powiatu Krotoszyńskiego stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  
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Punkt 7 

Sprawozdania z działalności Komisji Stałych za 2024 rok 

 

Pan Piotr Osuch – poinformował, że sprawozdania z działalności Komisji za 2024 rok radni 

otrzymali drogą elektroniczną, w związku z czym odstąpił od ich odczytania 

 

Pan Przemysław Jędrkowiak – podziękował panu Wiesławowi Popiołkowi, Wiceprzewodniczącemu 

Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Rolnictwa za zastępstwo w związku ze swoją dłuższą 

nieobecnością.  

 

Pan Wiesław Popiołek – spostrzegł, że powyższe należy do jego obowiązków i podkreślił, że pan 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Rolnictwa może liczyć na jego pomoc  

w przyszłości.  

 

Komisja Spraw Społecznych jednogłośnie przyjęła (9 głosami za) sprawozdanie z działalności 

Komisji Spraw Społecznych za 2024 rok. 

 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza i Rolnictwa jednogłośnie przyjęła (8 głosami za) sprawozdanie 

z działalności Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Rolnictwa za 2024 rok. 

 

Sprawozdanie z działalności Komisji Spraw Społecznych za 2024 rok stanowi załącznik nr 9. 

 

Sprawozdanie z działalności Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Rolnictwa za 2024 rok stanowi 

załącznik nr 10. 

 

Punkt 6 

Zapoznanie z projektem apelu Rady Powiatu Krotoszyńskiego w sprawie ochrony wód 

podziemnych, oszczędnego gospodarowania ich zasobami oraz zaprzestania ich eksplantacji 

przez fermy wielkoprzemysłowe 

 

Pani Danuta Kułaga – na wstępie poinformowała, że mieszkańcy Powiatu Krotoszyńskiego już od 

dekad znacząco doświadczają niedostatku wody pitnej, której jedynym źródłem w obrębie płyty 

krotoszyńskiej jest woda podziemna, zlokalizowana na poziomie utworów czwartorzędu, 

trzeciorzędu oraz jury.  

W 2021 roku na zlecenie Zarządu Powiatu Krotoszyńskiego spółka Hydroconsult - Biuro 

Studiów i Badań Hydrogeologicznych i Geofizycznych z Poznania przeprowadziła wnikliwą analizę 

zasobów wód podziemnych i opracowała dokumentację pn. „Bilans wód podziemnych  

w obrębie struktur wodonośnych wraz z oceną ich udokumentowania, wykorzystania oraz 

określeniem rezerw zasobowych powiatu krotoszyńskiego.” Wyżej wymieniony dokument został 

przyjęty przez Radnych Rady Powiatu Krotoszyńskiego w marcu 2022 roku oraz pozytywnie 

zaopiniowany przez Państwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego w Krotoszynie. 

Obliczenia we wspomnianym wyżej bilansie wyraźnie wskazują na niedobór zasobów wodnych 
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przeznaczonych dla ludności. Deficyt ten odczuwalny już jest w szczególności na terenie gmin: 

Koźmin Wielkopolski, Rozdrażew oraz Zduny. Jest to dobitny sygnał, aby rozpocząć wyraźne 

ograniczenia w pozyskaniu wód podziemnych dla przemysłu, w tym dla ferm 

wielkopowierzchniowych oraz by wdrożyć oszczędzanie wody dla ludności i ustanowić ochronę 

ujęć wód podziemnych, zwłaszcza poprzez utworzenie ochronnych stref pośrednich.   

Zgodnie z pismem Wojewody Wielkopolskiego znak: IR-X.7081.80.2020.3 z dnia  

11 sierpnia 2020 roku, apelujemy do Włodarzy Gmin z terenu Powiatu Krotoszyńskiego o pilne 

przeprowadzenie analiz w celu utworzenia stref ochrony pośredniej dla ujęć w zakresie 

zbiorowego zaopatrzenia w wodę o wyd. więcej niż  10 m3 na dobę lub zaopatrujących powyżej 

50 osób. Pośrednią strefę ochrony ujęcia wód podziemnych ustanawia na wniosek właściciela 

studni zaopatrzenia zbiorowego Wojewoda Wielkopolski. Na terenie wyznaczonego obszaru 

strefy pośredniej ujęcia, Wojewoda określa szereg zakazów w tym m.in. zakaz lokalizowania 

zakładów przemysłowych oraz ferm chowu lub hodowli. Utworzenie takiej strefy dla zespołu 

studni ma na celu ochronę jakościową i ilościową wód podziemnych i z pewnością zapobiegnie 

dalszemu, nieuczciwemu czy nadmiernemu ich poborowi. 

Apelujemy również do instytucji spoza Powiatu Krotoszyńskiego, które mimo 

wielokrotnych odmów Starosty Krotoszyńskiego na wykonanie kolejnych ujęć wody podziemnej 

na potrzeby funkcjonowania ferm wielkoprzemysłowych, lekceważą argumentację tutejszego 

organu i nie zauważają najważniejszej i najpilniejszej kwestii jaką jest zapewnienie ludności  

w wodę pitną, zgodnie z zasadą ujętą w art. 30 ustawy z dnia 20 lipca 2017 roku Prawo wodne.  

Takie instytucje jak: Samorządowe Kolegium Odwoławcze w Kaliszu, Gospodarstwo Wód Polskich 

Wody Polskie w Lesznie, Urząd Marszałkowski Województwa Wielkopolskiego w Poznaniu, 

Wojewódzki Sąd Administracyjny w Poznaniu oraz Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej  

i Mieszkaniowej w Krotoszynie wyrażają zgodę na eksploatację wód podziemnych i drastyczne 

zubożenie ich zasobów, ignorując powszechnie dostępne dane o ilościach zasobowych,  

a właściwie o jej dużym deficycie wobec obecnych potrzeb lokalnej ludności i na cele 

funkcjonowania już istniejących, drobnych przedsięwzięć. Jak pilną sprawą jest ochrona wód 

podziemnych przed ich nadmierną eksploatacją oraz zabezpieczenie tych zasobów przed 

zanieczyszczeniem, wyraźnie zasygnalizował Wojewoda Wielkopolski na konferencji dnia  

13 stycznia 2025 roku pn.: „Dokąd zmierzamy? – ochrona wód podziemnych”. Wielokrotnie  

na konferencji zwracano uwagę, że zarządzanie tym dobrem naturalnym staje się nieodzownym 

elementem strategicznego planowania, tym bardziej w obliczu rosnącego zapotrzebowania  

na wodę oraz dynamicznie postępujących zmian klimatycznych.   

Apelujemy o rozwagę i jednomyślność w tej jakże ważnej sprawie, jaką jest woda dostępna 

do spożycia. To nasz najcenniejszy dobrobyt i bogactwo. Niestety z przykrością stwierdzamy, 

 że decydentom mieszkającym poza naszym powiatem z łatwością przychodzi wydawać zgodę  

na eksploatację wód podziemnych na cele przemysłowe. Być może dlatego, że ich bezpośrednio 

problem braku wody, nie dotyczy. Należy pamiętać, że „Woda nie jest produktem handlowym 

takim jak każdy inny, ale raczej dziedziczonym dobrem, które musi być chronione, bronione  

i traktowane jako takie” o czym mówi na wstępie Ramowa Dyrektywa Wodna Unii Europejskiej. 

Stoimy na straży zrównoważonego rozwoju i dostępności do tych samych dóbr przez nasze dzieci, 

wnuki oraz dalsze pokolenia, a jak powszechnie wiadomo, bez wody nie ma egzystencji. 

Apelujemy, aby to co niewidzialne – woda podziemna - stało się widzialnym i aby skutki jej 

niedoboru nie były najbardziej dotkliwym i widocznym problemem naszego regionu, stąd też 
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gorąca prośba o pomoc i zrozumienie potrzeby ochrony zasobów wodnych przed 

zanieczyszczeniem oraz niewłaściwą i nadmierną eksploatacją. 

 

Pan Paweł Radojewski – zwrócił uwagę, że przedmiotowy apel zawiera informacje konieczne do 

podkreślenia i zwrócenia na nie uwagi. Pan Starosta niejednokrotnie wskazywał na ważność 

zadbania o gospodarkę hydrogeologiczną na terenie powiatu krotoszyńskiego. Następnie 

wspomniał o zamiarze podjęcia stosownych kroków do Samorządowego Kolegium Odwoławczego 

w Kaliszu. Odniósł się również do decyzji wydawanych przez PGKiM Krotoszyn.  

 

Pan Piotr Osuch – wskazał na słuszność przygotowanego projektu apelu w sprawie ochrony wód 

podziemnych, oszczędnego gospodarowania ich zasobami oraz zaprzestania ich eksploatacji przez 

fermy wielkoprzemysłowe. Podkreślił, jak ważna jest ochrona zasobów wód podziemnych dla 

dobra mieszkańców powiatu krotoszyńskiego. 

 

Pan Paweł Radojewski – wyraził żal z powodu lekceważenia argumentacji tutejszego organu w tak 

ważnej kwestii, jaką jest ochrona wód podziemnych. Troska o zapewnienie wody pitnej dla 

mieszkańców powinna być priorytetem dla wszystkich.  

 

Pan Przemysław Jędrkowiak – na wstępie odniósł się do niskiej liczby opadów atmosferycznych, 

co jest jedną z przyczyn stepowienia województwa wielkopolskiego. Kolejno zwrócił uwagę na 

trudną sytuację rolnictwa w przypadku braku opadów atmosferycznych. Poruszył również temat 

obszarów leśnych na terenie powiatu krotoszyńskiego, na którym rosną dęby. Następnie opierając 

się na posiadanych mapach z 1934 roku poinformował, że w przeszłości na terenie miejscowości 

Smoszew, Biadki, Chwaliszew znajdowały się tereny bagienne oraz liczne stawy. Obecnie nie ma 

tam żadnego zbiornika wodnego. Radny zwrócił uwagę, że jeżeli wszelkie działania, takie jak np. 

przedmiotowy apel nie przyniosą rezultatów, to w przyszłości sytuacja powiatu krotoszyńskiego 

może być bardzo trudna. 

 

Pan Dariusz Zaremba – poddał pod zastanowienie, czy pomimo gromadzenia wód na danym 

terenie zwiększy się tam liczba opadów. Następnie wskazał na ważność zadbania o dostępność 

wody na bieżące potrzeby mieszkańców. Jej brak w przyszłości może generować konflikty.  

 

Pan Paweł Radojewski – potwierdził, że gromadzenie wód opadowych wpłynie na wzrost liczby 

opadów na tym terenie. Pan Starosta podkreślił, że woda powinna parować na obszarze, na 

którym spadły opady.  

 

Pan Marian Włosik – spostrzegł, że spółki wodne nie zajmują się zatrzymywaniem wody na danym 

terenie, a ich odprowadzaniem. Radny podkreślił, że ich działania powinny ulec zmianie. 

Zauważył, że powyższe jest problematyczne m.in. dla rolnictwa. 

 

Pan Marcin Leśniak – odnosząc się do tematu dyskusji zauważył, że starostwo jest decydentem do 

pewnego poziomu, jeżeli chodzi o pobór wód podziemnych. Przedsiębiorcy korzystają  

z możliwości uzyskania pozwolenia zintegrowanego na budowę studni, bądź stacji uzdatniania 

wody. Pan Wiceprzewodniczący Rady zwrócił uwagę na złą jakość wody wydobywanej w gminie 
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Koźmin Wlkp. w porównaniu do innych gmin powiatu krotoszyńskiego. W sąsiedztwie Borzęciczek 

oraz Wałkowa przedsiębiorcy posiadają stacje uzdatniania wody znacznie większe niż te, którymi 

dysponuje samorząd. Pan Marcin Leśniak szczegółowo przytoczył, jakie kroki zostały poczynione  

w celu weryfikacji oraz kontroli poszczególnych przedsiębiorstw. Zwrócił uwagę, że możliwości 

kontrolne u prywatnych przedsiębiorstw są zupełnie inne. Problematycznym jest dla kontrolującej 

jednostki zweryfikowanie wielkości poboru wody w danym przedsiębiorstwie. Wyraził nadzieję, 

że przedmiotowy apel przyniesie oczekiwane rezultaty w przyszłości w zakresie ochrony wód 

podziemnych. 

 

Pan Piotr Osuch – zauważył, że jednym ze sposobów zatrzymania wody jest budowa zbiorników 

retencyjnych. Przypomniał, że powiat krotoszyński podjął działania w ww. kwestii. Pan 

Przewodniczący Rady zaproponował organizację spotkania w omawianym temacie  

z przedstawicielami gmin. Wskazał na lepszą skuteczność wspólnych działań. 

 

Pan Paweł Radojewski – podkreślił, że sytuacja, którą przedstawił Wiceprzewodniczący Rady 

wymaga działań natychmiastowych. Następnie odnosząc się do zezwoleń na próbne odwierty 

wspomniał o wydawanych warunkach zabudowy przez poszczególne gminy.  

 

Pani Anna Rowicka – zasugerowała, aby na sesjach, bądź komisjach w gminach przedstawić 

problem dotyczący ochrony wód podziemnych wraz z przedmiotowym apelem Rady Powiatu 

Krotoszyńskiego. Konieczne jest przedstawienie ww. tematu do wiadomości opinii publicznej. 

 

Pani Sławomira Fedorowicz – zgodziła się z przedmówczynią podkreślając, że mieszkańcy nie zdają 

sobie sprawy z sytuacji hydrogeologicznej w powiecie krotoszyńskim.  

 

Pani Danuta Kułaga – poinformowała radnych, że Starostwo Powiatowe w Krotoszynie otrzymało 

od Urzędu Marszałkowskiego Województwa Wielkopolskiego w Poznaniu informację do 

wiadomości o wydanej zgodzie na eksploatację wód podziemnych przez przedsiębiorcę  

w miejscowości Borzęciczki. Zaznaczyła, że wcześniej Starosta Krotoszyński wydał decyzję 

odmowną z uwagi na sytuację hydrogeologiczną na terenie gminy Koźmin Wlkp.  

 

Pan Stanisław Szczotka – spostrzegł, że wraz z obecnym Starostą Krotoszyńskim i panią Naczelnik 

Wydziału Ochrony Środowiska, Rolnictwa i Leśnictwa od 2015 roku  pochylają się nad omawianym 

problemem. Zwrócił uwagę na wydawane przez SKO w Kaliszu jednozdaniowe decyzje, które są 

sprzeczne z argumentacją powiatu krotoszyńskiego odnośnie sytuacji hydrogeologicznej na 

naszym terenie. Wspomniał, że wielokrotne odwoływania od ww. decyzji nie przyniosły 

oczekiwanych rezultatów. Organy wydające decyzję opierają się na przedstawionych przez 

wnioskodawców prywatnych opiniach hydrogeologicznych.  Następnie pan Wicestarosta nawiązał 

do odbytego spotkania z włodarzami gmin, na którym poruszono temat sytuacji 

hydrogeologicznej w powiecie krotoszyńskim. Jednocześnie zwrócono uwagę, aby nie zezwalać 

na inwestycję, które wiążą się z eksploatacją dużej ilości wód. Oparł się na przykładzie planowanej 

inwestycji, której pobór wód miałby być trzykrotnie większy niż zapotrzebowanie gminy Zduny. 

Wicestarosta powołując się na własne doświadczenie z zakresu rolnictwa podkreślił, że „najpierw 

woda dla ludzi potem dla zwierząt”.   
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Pan Dariusz Zaremba – interesował się odwołaniami do Samorządowego Kolegium 

Odwoławczego w Kaliszu w sprawie wydanego zezwolenia na pobór wód podziemnych przez 

danego inwestora. Następnie radny zapytał o podjęte dalsze kroki związane z ww. sprawą. 

 

Pan Stanisław Szczotka – wyjaśnił, że powiat krotoszyński dalej prowadził postępowanie w tej 

sprawie i złożył zawiadomienie do Prokuratury Okręgowej w Ostrowie Wielkopolskim. Sprawa nie 

została rozstrzygnięta na korzyść żadnej ze stron. Inwestor próbuje uzyskać zezwolenie na pobór 

wód podziemnych ponownie. 

 

Pan Juliusz Poczta – zapytał o skuteczność przedmiotowego apelu w omawianej sprawie. 

Następnie radny ubolewał nad bezsilnością tutejszego organu.  

 

Pani Danuta Kułaga – opierając się na przykładzie poprzedniego apelu w sprawie budowy 

zbiornika wodnego Orla-Klatka podjętego przez Radę Powiatu Krotoszyńskiego poinformowała  

o jego rezultatach, m.in. odbyło się spotkanie z Wodami Polskimi oraz otrzymano zawiadomienie 

o  konsultacji dotyczącej opracowania planów urządzania wód. Kolejno Pani Naczelnik podkreśliła, 

że przedmiotowy apel z pewnością pozwoli zastanowić się instytucjom, do których zostanie 

skierowany, nad sytuacją hydrogeologiczną w powiecie krotoszyńskim.   

 

Pan Paweł Radojewski – odnosząc się do przeprowadzonej dyskusji przychylił się do wcześniejszej 

propozycji zaprezentowania przedmiotowego tematu gminom znajdującym się na terenie 

powiatu krotoszyńskiego.  

 

Pan Wiesław Popiołek – wyraził słowa uznania w kierunku przedstawionego projektu apelu  

w sprawie ochrony wód podziemnych, oszczędnego gospodarowania ich zasobami oraz 

zaprzestania ich eksploatacji przez fermy wielkoprzemysłowe. Zauważając problematykę 

omawianego tematu wskazał na pewne luki w ustawodawstwie w Polsce po krótce opierając się 

na przykładzie rozliczania czasu pracy lekarzy. Podkreślił, że osoby pracujące w instytucjach, takich 

jak urzędy marszałkowskie, samorządowe kolegia odwoławcze itd.,  swoje decyzje wydają na 

podstawie obowiązujących przepisów prawa. Zauważył, że m.in. osoby świeżo po studiach nie 

posiadają wiedzy praktycznej z zakresu gospodarowania wodami, w szczególności jeżeli muszą 

wydawać decyzje dla regionów, których sytuacji nie znają. W związku z powyższym zdaniem 

radnego konieczne jest skierowanie przedmiotowego apelu do parlamentarzystów, którzy mają 

wpływ na ustawy, na podstawie których wydawane są decyzje. W toku dalszej wypowiedzi 

poinformował, że na terenie województwa wielkopolskiego zostały weryfikowane poziomy 

wodonośne. Wszystkie złoża wód podziemnych znajdujących się na terenie powiatu 

krotoszyńskiego zostały zidentyfikowane. W najgorszej sytuacji jest gmina Koźmin Wlkp. oraz 

gmina Rozdrażew. Radny zaznaczył, jak ważna jest odpowiednia liczba opadów atmosferycznych 

w danym roku, aby sytuacja związana z gospodarką wodną nie pogarszała się. Pan Wiesław 

Popiołek ponownie podkreślił, że przedmiotowy apel powinien trafić do osób, które zwrócą 

uwagę na konieczność wprowadzenia zmian w przepisach prawa. Zdaniem radnego powinna 

powstać instytucja, która na poziomie wydawania decyzji środowiskowych będzie decydować, czy 

na danym terenie może funkcjonować przedsięwzięcie o takim poborze wody o jakie wnioskuje 
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inwestor. Kolejno wskazał na konieczność uświadamiania mieszkańców o potrzebie oszczędzania 

wody, ponieważ często jest ona bezczeszczona. Kończąc, opierając się na posiadanym 

doświadczeniu zawodowym odniósł się do potrzeby weryfikacji wody pod względem cenowym. 

 

Pani Danuta Kułaga – zauważyła, że dzięki konkretnym opracowaniom hydrogeologicznym można 

wyliczyć kiedy wody zabraknie na danym terenie, jeżeli nie zostaną podjęte odpowiednie kroki. 

 

Pan Marcin Leśniak – odnosząc się do wypowiedzi przedmówcy zauważył, że wykorzystujący wodę 

na potrzeby przedsiębiorstwa powinni pobierać ją na innych warunkach, aniżeli mieszkaniec, 

który pobiera wodę tej samej jakości na potrzeby wody pitnej. 

 

Pan Piotr Osuch – spostrzegł, że przedmiotowy apel pozwoli dotrzeć do szerszej grupy odbiorców 

i umożliwi przedstawienie obecnej sytuacji hydrogeologicznej w powiecie krotoszyńskim. 

 

Podczas dyskusji zauważono literówkę w tytule apelu, tj. zamiast eksplantacji powinno być 

eksploatacji. Pani Naczelnik zadeklarowała naniesie poprawki. 

 

Radni zapoznali się z projektem apelu Rady Powiatu Krotoszyńskiego w sprawie ochrony wód 

podziemnych, oszczędnego gospodarowania ich zasobami oraz zaprzestania ich eksploatacji 

przez fermy wielkoprzemysłowe. 

 

Punkt 7 

Sprawy organizacyjne  

 

Pan Piotr Osuch – poinformował, że Sesja Rady Powiatu Krotoszyńskiego odbędzie się  

w piątek 31 stycznia br. o godz. 13.00 w Urzędzie Miejskim w Krotoszynie. 

 

 

Punkt 8 

Wolne głosy i wnioski 

 

W toku dalszej części posiedzenia poruszono temat organizacji szkolenia wyjazdowego dla 

Radnych Rady Powiatu Krotoszyńskiego, mającego na celu poszerzenia wiedzy z zakresu 

funkcjonowania jednostek samorządu terytorialnego. Radni wstępnie wyrazili chęć organizacji 

ww. szkolenia.  

 

 

 Protokolant 

 

Mitula Marika 


